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ما از كارشناسان اين سؤال را مي پرسيم كه 
چرا با وجود اينكه با تلفات بالاي انساني در 
جاده هاي كشور روبه رو هستيم و اين آمار 
به 20 هزارنفر كشته در سال رسيده است، 
اما اين تلفات انگار موضوعيت چشمگيري 
ن�دارد و به مثابه يك مس�ئله ح�اد به آن 
نگريسته نمي شود. به نوعي انگار يك سير 
و جريان عادي در جامعه اس�ت. به عنوان 
پژوهش�گري كه در ح�وزه الهيات و كلام 
و دين كار كرده ايد و البت�ه به عنوان يك 
مروج بين المللي كه در متن مراودات ميان 
فرهنگ ها و ملل قرار داري�د، مي خواهم 
بپرسم نگاه شما به اين مسئله و ريشه هاي 

پديدآورنده آن چيست؟
آمارها نشان مي دهد ما در سوانح جاده اي عملًا با يك 
جنگ تحميلي روبه رو هستيم. شايد اين جمله را اين 
سال ها از زبان افراد مختلف هم شنيده ايد اما نكته مهم 
ماجرا اين است كه ما آن را به مثابه يك جنگ تحميلي 
تلقي نمي كنيم. اين جنگ بر ما تحميل ش��ده است؟ 
از كجا؟ از بينش ناصحيحي كه به مس��ئله مان داريم. 
دقت مي كنيد؟ جنگي كه جنگ نيس��ت، جنگي كه 
ديده نمي ش��ود، جنگي كه جدي گرفته نمي ش��ود. 
اساساً انسان ها دشمن نامحسوس را دشمن نمي دانند، 
بنابراين ما تصادفات و س��وانح را جنگ نمي دانيم و به 
تبع آن حميت و تدبير لازم را جهت دفاع در برابر اين 

تهديد نداريم. 
 چرا اين گونه اس�ت؟ چرا ما به تعبير شما 
اين تهدي�د را تهدي�د تلق�ي نمي كنيم؟ 
چ�ه انحرافات�ي در ادراك م�ا نس�بت به 
مس�ئله وجود دارد كه به چنين فرجامي 

مي انجامد؟
انس��ان ذاتاً دش��من هاي درون خودش را دش��من 
نمي داند. توجه مي كنيد؟ ما بيشتر متمايل هستيم 
كه به ديگران نگاه كنيم تا به خودمان. علت هم اين 
اس��ت كه ما مرزانديش هستيم و معمولاً حواس مان 
به دشمن بيروني است، بنابراين اتفاقات خانه، كشور 
يا شهر خود را دس��ت كم مي گيريم و وقتي از جنگ 
يا تهديد يا دشمن س��خن به ميان مي آيد، ذهنيتي 
كه در اين باره داريم، مانع مي ش��ود با ديد واقع نگر 
با مس��ئله روبه رو ش��ويم. ش��ما وقتي به تاريخ چند 
دهه كش��ور نگاه مي كنيد، به وي��ژه دو مقطع جنگ 
تحميلي و تلفات جاده ها، اين سه دهه را كه در نظر 
مي گيريد، مي بيني��د تلفات به ان��دازه همان جنگ 
اس��ت؛ نگاه مي كنيد مي بينيد همان طور كه جنگ 
و گلوله و تركش سربي، پير و جوان و كودك و زن را 
از هم تمييز نمي داده، نگاهي به آمار كشته ش��دگان 
و مجروحان جاده هاي كش��ور هم نش��ان مي دهد، 
قربانيان اين س��وانح مثل جن��گ در همه گروه هاي 
سني و جنسيتي قرار دارند و كودك، پير، جوان، زن 
و مرد در ميان قربانيان قرار دارند اما اينكه چرا چراغ 
اين فاجعه خاموش است و معمولاً نه در رسانه ها و نه 
در مجامع و نه در نهادهاي ما وزني به اين رويداد داده 
نمي ش��ود، به نوع تفكري برمي گردد كه به آن اشاره 
كردم، يعني ما عوامل دروني فعال در س��ازوكارهاي 
اجتماعي خودم��ان را كمتر به حس��اب مي آوريم و 
مي بينيم، به خاطر همين وقتي مي خواهيم به سوانح 
نگاه كنيم، كمتر آن را ب��ه مثابه قتل، يورش و عامل 

كشتار و كشنده در نظر مي گيريم. 
پس مي توان گفت همين زاويه ديد از اصل 

حادثه نگران كننده تر است؟
بله، اين نگاه خطرناك ترين اتفاق ممكن است. ممكن 
است ما بگوييم كه بيماري خطرناك است و درست هم 
است، اما آنچه از اصل بيماري خطرناك تر است، زاويه 
ديد شما نسبت به بيماري اس��ت. آيا شما قبول داريد 
بيمار هستيد؟ آيا درك روشني از آنچه روي مي دهد، 
داريد؟ اين سرمايه كمي نيس��ت، به اين معنا كه اگر 
ش��ما بيماري را دس��ت كم بگيريد و ناديده بينگاريد، 
دسترسي ش��ما به درمان، كادر پزشكي و متخصصان 
قطع مي شود، هرچند مجرب ترين كادرها هم در اطراف 

شما قرار بگيرند. 
 يعن�ي اي�ن پذي�رش ب�ه آن امكان�ات 

مي چربد. 
دقيقاً همين طور اس��ت و اصلًا درك ش��ما نسبت به 
مس��ئله اس��ت كه امكانات حل آن را اطراف تان جمع 
مي كند. از اين نظر ما در اين رويداد دچار مس��ئله اي 
ش��ده ايم و آن اين اس��ت كه اين قاتل كش��نده را به 
مثابه قاتل كشنده نمي بينيم و همين موضوع، امكان 
كنشگري و تحليل را از ما سلب كرده است. دليل اينكه 
ما تصميمات جدي در اين باره نمي گيريم، برمي گردد 
به ذهنيت ساخته شده ما در اين سال ها. نكته ديگري 
كه مي خواهم اشاره كنم از منظر الهياتي است. اساساً 
در الهيات ما يا اينطور بگوييم در فهم ما، از الهيات بدن 
يا Body the of Theology، بدن جايگاه جدي و 

درخوري ندارد. 
 يعني ما بدن را تحقير كرده ايم؟

اينطور بگوييم كه الهيات ما پيش از آنكه به بدن بپردازد 
به روح پرداخته است، پيش از آنكه به زيست اينجايي 
بپردازد، به زيست آنجايي پرداخته است، در حالي كه 
شما بدون عبور سالم از اينجا به يك چشم انداز روشن 

در آنجا نخواهيد رسيد. 
 از پيامبر)ص( نقل شده است كه رحمت خدا 
بر كسي كه بر سه كجا اشراف داشته باشد: از 

كجا آمده است، كجاست و به كجا مي رود. 
بله، يعني يك زيس��ت متوازن. حكماي م��ا گفته اند 
همچنان كه باطن موضوعيت دارد و مهم است، ظاهر 

هم مهم است، نمي توان ظاهر را كتمان كرد، البته من 
همين جا اش��اره كنم كه الهيات و دين باهم متفاوت 
هس��تند. در واقع الهيات، دانش مطالعه دين اس��ت، 
الهيات كاوش دين اس��ت. مش��كل ما در اين رابطه از 
دين نيس��ت، از دانش مطالعه دين اس��ت، مشكل از 
دانش شناس��ا اس��ت كه علل مختلف تاريخ��ي دارد. 
وقتي مي گوييم الهيات ما نگاه متوازني نداشته است، 
به معني نقص و چالش در دين نيست بلكه دانشي كه 
ما آن را واسطه شناس��ايي و مطالعه دين قرار داده ايم، 
كاستي دارد. دين ما همچنان كه درباره آخرت سخن 
مي گويد، درباره دنيا هم سخن مي گويد. همچنان كه 
درباره معنويت و اخلاق سخن گفته، احكام اجتماعي 
هم دارد. همچنان كه درباره معاد سخن گفته است، به 
معاش هم مي پردازد. شما وقتي به كتاب »سنن النبي« 
علامه طباطبايي نگاه مي كنيد، لحظه به لحظه زندگي 
رس��ول خدا)ص( را با جزئيات آورده و اين شامل تمام 
ساحت زندگي يك انسان مي شود، اما متأسفانه الهيات 
ما نيامده است به تمام اين جوانب بپردازد و بيشتر به 
روح توجه كرده تا به جسم، بنابراين بدن از حالت ابژگي 
در الهيات ما خارج ش��ده اس��ت. ابژگي ای كه روح در 

الهيات ما دارد، بدن ندارد. 
 در واقع اشاره ش�ما به اين است كه پشت 
اي�ن تلفات ي�ك نظام معرفت ش�ناختي 
پرچالش�ي وجود دارد كه نمي تواند نگاه 
متوازن دين به بدن و روح را پوشش دهد. 
بله ما از اين فقدان توازن رنج مي بريم، يعني گاهي آن 
مقدار كه به سلامت در زيست  يوم الاخره توجه نشان 
داده ايم به يوم العالم و يوم اين دنيايي توجه نكرده ايم. 

 چرا الهيات ما نتوانست اين فضاي متوازن 
را شكل دهد. 

به نظر مي رسد الهيات ما تحت تأثير الهيات مسيحي 
و دوآليته بين روح و جس��م در اين ن��وع الهيات قرار 
گرفته اس��ت. در مس��يحيت بين ب��دن و روح نوعي 
دوآليته يا دوگانگي برقرار است، به اين معنا كه انگار 
اين دو ضد هم هس��تند، در حالي كه وقتي عميقاً به 
معارف اس��لام توجه نش��ان مي دهيم، مي بينيم كه 
اين دوآليته وجود ندارد. اس��لام همانطور كه روح را 
پذيرفته است، جسم را هم پذيرفته است، همچنان كه 
از س��لامت روح دفاع مي كند، از سلامت تن نيز دفاع 
مي كند و آن را بي ارزش و جنس دوم تلقي نمي كند. 
اصلًا اينطور نيست كه زيست اين دنيايي يك زيست 

درجه دوم باشد. 
 البته ام�روز در غ�رب مدرن ه�م نوعي 

واكنش افراطي به قلمرو بدن مي بينيم. 
بله در غرب مدرن بدن ابژگي پيدا كرده و بعضاً تغييراتي 
كه تحت تس��لط اين ابژگي در بدن ايج��اد مي كنند، 
وحشتناك است؛ جراحي هايي كه به نوعي مي خواهند 

چهره فرد را تغيير دهند، در حالي كه اين 
همه يك نگاه واكنشي و غيراصيل است و 
خب اين سؤالات را به وجود آورده است كه 

آيا انس��ان حق دارد با بدن خود چنين كند؟ 
آيا اساساً بدن متعلق به انسان است؟ مراد من اين 

است كه الهيات ما از فقدان نگاه متوازن به روح و بدن 
رنج مي برد. 

 و البته غرب. 
بله غرب هم به نوعي اين توازن را از دست داده است. 
ش��ما مي بينيد آنجا آنق��در روح به حاش��يه مي رود و 

بدن حالت ابژگي پي��دا مي كند كه اتان��ازي يا مرگ 
خودخواسته را مطرح مي كنند و در خيلي از كشورها 
حالت قانوني هم به خود مي گيرد. چرا در اسلام اتانازي 
يا تصميم به پايان دادن زندگي وجود ن��دارد با اينكه 
ممكن است فرد بيماري صعب العلاج هم گرفته باشد، 
به خاطر اينكه در اسلام شما صاحب اين بدن نيستيد 
كه درباره پاي��ان دادن به حي��ات آن تصميم بگيريد، 
همچنان كه مذموم دانس��تن خودكشي هم از چنين 

رهيافتي برمي خيزد. 
 اگرچه نكاتي كه اشاره مي كنيد در ارتباط 
با موضوع بحث ماست. اما اجازه مي خواهم 
دوباره نزديك تر به موضوع ورود كنيم. چه 
عواملي بر س�ر بي توجهي به تلفات بالاي 

تصادفات جاده اي سايه انداخته است؟
اولين عامل به نظرم نامرئي شدن يا پنهان شدن علت و 
معلول است؛ نه كش��نده را مي بينيم و نه مقتول را. ما 
مي توانيم آن را يك دشمن پنهان بناميم. در حقيقت 
تصادفات در فرهنگ ما به يك امر پنهاني يا نامرئي بدل 
شده و چون نامرئي و پنهان است، مورد مداقه و بررسي 
قرار نمي گيرد. از طرفي همچنان كه اش��اره كردم در 
نظام معرفت ش��ناختي و نوع نگاه الهيات ما، بدن يك 
موضوع درجه دوم اس��ت و در اولويت قرار نمي گيرد. 
مي خواهم به اين موضوع اشاره كنم كه ما از عهده حل 
مس��ئله تصادفات برنخواهيم آمد، مگر آنكه به اين دو 
عامل توجه كنيم، يعني اولاً آن عامل نامرئي را مرئي و 
در معرض ديد قرار دهيم و ثانياً با كنكاش در آموزه ها 
و رهيافت هاي اصيل ديني، نوع نگاه م��ان را به بدن و 
الهيات بدن تغيير دهيم. تا زماني كه نگاه رايج و معمول 
به قاتل و مقتول وج��ود دارد، ما نمي توانيم مس��ئله 
تصادف را حل كني��م، بنابراين ما ني��از داريم الهيات 
متعاليه خودمان را احيا و ترويج كنيم كه در آن بدن، 

ساحت ضخيم روح است و روح، ساحت لطيف بدن. 
در واقع الهيات متعاليه ما معتقد اس��ت روح و 

بدن پيوند تنيده شده اي باهم دارند، نه پيوند 
تركيب كه يك جان و هسته باشد و ديگري 
پيكر و پوس��ته. خب وقتي ما به اين بينش 
و نگاه برسيم، هر آس��يبی به بدن در واقع 

آسيب به روح خواهد بود. 
 اصلًا وقتي به مشي و منش 
اوليا)ع( هم نگاه مي كنيم 

همين است. 
بله ما در قرآن آي��ه اي داريم كه مي گويد: 
هْلكَةِ / با دس��ت  وَ لَا تلقْ��وا بأَِيدِْيكمْ إلِیَ التَّ
خودتان، خود را به هلاكت نيفكنيد. خب! 

اگر ما محتوا و معرفتي را ك��ه در همين يك آيه وجود 
دارد، در جامعه عملياتي مي كرديم، امروز با اين فاجعه 
انساني روبه رو نمي بوديم. كلام خدا به ما مي گويد خود 

را با دست خود به ورطه مهلكه نيندازيد. 
 خب اين يعني هيجان بر شما غالب نشود. 
فكر نكني�د رويدادهاي بي�رون مهم تر از 
جان و ت�ن و س�لامتي شماس�ت. يادآور 
آن حرف حكيمانه كه نم�ي ارزد دنيا را به 
دس�ت بياوري اما روحت را ببازي. گاهي 
واقعاً ما آنقدر هيجان زده زندگي مي كنيم 
كه خودم�ان را با دس�ت خودم�ان نابود 

مي كنيم. 
بله، شما حق نداريد با تن خودتان هر رفتاري كه دوست 
داشتيد انجام دهيد. چرا امروز ما به اين نوع بدرفتاري با 
بدن و جان رسيده ايم؟ چون خيال مي كنيم اين بدن 
و جان مال ماست، اما اگر نگاه توحيدي بر ما مكشوف 
ش��ود و بتوانيم س��ازوكارهاي معرفتي اين نگاه را كه 
همان الهيات بدن اس��ت، پديد بياوريم، افراد جامعه 
به اين بينش مي رس��ند كه اساساً بدن و جان مال آنها 
نيست كه هر طور خواستند با آن رفتار كنند. كساني 
كه درك درستي از اسلام دارند، مي دانند كه جسم و 
جان همه متعلق به خداوند اس��ت. اساس��اً ما اگر اين 
رهيافت را كه يك رهيافت روش��ن توحيدي است، در 
جامعه راه بيندازيم كه جان و بدن متعلق به تو نيست، 
تو مالك اين جان و تن نيستي، در آن صورت اين ادراك 
مي تواند زمينه س��از تغيي��ر بنياديني باش��د كه ما در 

كم ارزش تلقي كردن تن و جان دچارش شده ايم. 
 همچنان كه آيه ای شريفه مي گويد: و لله 
ملك السموات و الارض. با وجود اين چرا ما 
نتوانسته ايم حقايقي به اين روشني را در 

جامعه منعكس كنيم؟
همچنان كه اشاره كردم، به نظر 

مي رسد چالش ما در اين باره به الهياتي برمي گردد كه 
از سطح انتزاع وارد س��طح جامعه نشده است. الهيات 
ما زماني مي تواند اين گره را باز كند كه وارد لايه هاي 
اجتماعي و زندگي مردم شود، در صورتي كه الهيات ما 

مدام سعي مي كند خداوند را اثبات كند. 
 به قول يكي از عرفا خداوند اثبات ش�ده 
است، تو اگر مردي بيا خودت را ثابت كن. 

بله، ما بايد انرژي مان را صرف مسئله خلق كنيم. 
 در واقع ش�ما مي گوييد الهي�ات ما وارد 
جامعه نش�ده اس�ت و اين خ�أ معرفتي 
كه ام�روز در جامع�ه مي بيني�م، مثلًا در 
دس�ت كم گرفتن ارزش ج�ان و تبع�ات 
آن در تلفات ب�الاي تصادف�ات رانندگي 
به اين قضي�ه برمي گردد كه م�ا نرم افزار 
معرفتي مان را در جامعه راه نينداخته ايم. 
بله، مث��لًا امروز ما ب��ا بحران زيس��ت محيطي روبه رو 
هس��تيم، خب چه زماني اين بحران زيس��ت محيطي 
حل مي شود؟ وقتي ما بتوانيم الهيات اجتماعي پديد 
بياوري��م؛ الهياتي ك��ه به مخاطرات زيس��ت محيطي 
واكنش نشان دهد؛ الهياتي كه خود را بركنار از مسائل 
اجتماعي نداند؛ الهياتي كه خود را در مفاهيم انتزاعي 
محصور و زنداني نكن��د؛ الهياتي كه به مس��ئله خلق 
بپردازد و درصدد گشودن گره آنان و كاستن از دردهاي 

زندگي باشد. 
 اينطور بگوييم كه در فق�دان اين بينش، 
حتي اگر قوانين بازدارنده هم داشته باشيم 
يا مجازات ت�دارك ببيني�م، راه به جايي 

نخواهد برد. 
ما انسان ها را طوري تربيت نكرده ايم كه در برابر جان 
انسان ها حساس باشند. به تعبير شما حتي اگر قوانيني 
در اين باره تصويب ش��وند كه تاكن��ون در حوزه هاي 
مختلف به تصويب رس��يده اند تا زماني كه ما موضوع 
مهم بودن س��لامتي و حفاظت از امني��ت تن، روان و 
جان را به يك موض��وع اجتماع��ي و همه گير تبديل 
نكنيم، افراد جامعه خ��ود را وفادار به اين ارزش حس 
نخواهند كرد. مثلًا شما مي بينيد كه كيفيت ساخت 
در مس��كن مهر تا چه اندازه پايين است. افراد زيادي 
را ديده ام كه در اين پروژه ها احساس امنيت و شادي 
نمي كنند. خيلي وقت ها بديهي ترين حقوق ساكنان 
ناديده گرفته شده اس��ت. خب مجريان، پيمانكاران، 
ناظران، كارگران و مجموعه كساني كه در اين پروژه ها 
نقش داش��ته اند، اگر در برابر جان و ش��ادي انسان ها 
خود را مس��ئول و موظف حس مي كردند، ما با چنين 
چالشي روبه رو نمي بوديم، يعني حتي اگر مجري در 
اين باره س��هل انگار بود، پيمانكار حاضر نبود پروژه را 
با آن كيفيت نازل اجرا كند، چ��ون او خود را در برابر 
جان، حيثيت و آبروي انس��ان ها مسئول مي دانست، 
مثلًا همچنان كه دوست دارد در جايي سكونت كند 
كه در آنجا فضاي آموزش��ي و تفريحي به قدر كفايت 
در اختيار فرزند او قرار گيرد، چنين خواستي را درباره 

ديگران هم اعمال مي كرد. 
 چقدر ن�گاه ع�ادت زده را در اي�ن باره به 
عنوان يك مانع مي بيني�د؟ منظورم اين 
است كه ما گاهي به بحران و چالش عادت 
مي كنيم، انگار نه انگار كه اساس�اً چنين 

بحراني و چالشي موضوعيت دارد. 
مس��لماً عادت كردن يكي از بزرگ ترين موانع در حل 
چالش هاي ماست. شما امروز وقتي به وضعيت كشوري 
مثل سوريه نگاه مي كنيد، مي بينيد هر روز افراد زيادي 
در اين كش��ور از س��وي گروه هاي تروريستي كشته 
مي ش��وند و ديگر به عن��وان يك امر ع��ادي و روزمره 

درآمده است. 
 انگار اگر كش�ته نش�وند، امري عجيب و 

غيرعادي روي داده است. 
در حالي كه ش��ما مثلًا در ايران چنين مس��ئله اي را 
نمي بينيد. ببيني��د اگر روزي خ��داي ناكرده حادثه 
تروريس��تي روي دهد و چن��د نف��ر از هموطنان ما 
قرباني آن حادثه شوند، آن حادثه و ابعادش به سرعت 
تبديل به خبر رسانه ها مي شود. چرا؟ به خاطر اينكه 
اين موضوع تازگي دارد، اينطور نيس��ت كه در ايران 
ه��ر روز حادثه تروريس��تي روي دهد. ح��الا اگر در 
همين جامع��ه ايران روزي ما به چني��ن بازدارندگي 
در جاده ها و راه هاي مواصلاتي كشور برسيم كه آمار 
تلفات سوانح به عددي بس��يار پايين تر از رقم فعلي 
برسد، در آن صورت اگر اتوبوس��ي در جاده اي دچار 
سانحه شود، همان قدر عجيب خواهد بود كه حادثه 
تروريستي در كشور. مي خواهم بگويم كه تدبير ما در 
اداره امور مي تواند از دامن��ه حوادث بكاهد و وقتي از 
دامنه حوادث كاسته شود، آن وقت شما دچار تعجب 
خواهيد ش��د كه مگر ممكن است سالانه 20 هزارنفر 
در جاده ها كشته ش��وند. ش��ما امروز مثلًا در كشور 
ژاپن هر روز يا دس��ت كم در ايام زيادي از سال شاهد 
زلزله هاي كوچك و بزرگ هستيد اما چرا اين زلزله ها 
معمولاً راهي به دنياي خبر ب��از نمي كند، چون آنها 
توانس��ته اند با تدبير ميزان تلفات و خسارات به ويژه 
تلفات انساني را به حداقل برسانند. حالا نقطه مقابل 
تدبير، به تعبير شما همان عادت زدگي يا بي اعتنايي 
است. مثل اين اس��ت كه ما مسئله اي را مي پوشانيم، 
به اين اميد كه مسئله به چشم نيايد، اما اين شيوه از 
حل مس��ئله خيلي خطرناك است. اينكه اعدادي كه 
امروز درباره ميزان تلفات جاده اي در رسانه ها مطرح 
مي ش��ود، بزرگ اس��ت، ترديدي در اين ب��اره وجود 
ندارد اما اينكه چرا ما بزرگي اين اعداد را نمي بينيم، 
برمي گردد به اينكه ما با بينش صحيحي به مسئله مان 

نگاه نمي كنيم.

كشته های بی پايان جاده ها در گفت وگوی »جوان« با حجت الاسلام يحيي جهانگيري سهروردي

آمارتصادفاتبالاستچونبهالهياتبدننپرداختهايم

حجت الاسلام يحيي جهانگيري سهروردي، استاد 
حوزه و دانشگاه )جامعه المصطفي، جامعه الزهرا، 
دانشگاه مذاهب اسلامي و حوزه علميه خواهران( 
و دكتراي شيعه شناسي و مطالعات اسلامي از دانشگاه اديان و مذاهب و صاحب 
تأليفاتي چون »مصلحت در فق�ه، مباني، رهيافت ها و راهكارها« و »مس�جد 
مج�ازي، رهيافت ه�ا و راهكارها« اس�ت. او همچني�ن س�ردبير مجله علمي 
پژوهشنامه شيعي مركز تخصصي شيعه شناسي تهران و عضو هيئت تحريريه 

مجله علمي The Jounal of Science Education and Society وابسته 
به دانشگاه وروتسلاو در لهستان و عضو مشاور مركز بين المللي گفتمان صلح 
اسلامي در سوئد اس�ت. گفت وگوي ما با دكتر جهانگيري سهروردي در ادامه 
سلسله گفت وگو با كارشناسان در جست وجوي چرايي پنهان شدن موضوع آمار 
بالاي تلفات جاده اي در كشور است. از نگاه اين صاحبنظر ما زماني مي توانيم گره 
اين چالش را حل كنيم كه الهيات خود را از سطح انتزاعي وارد سطح اجتماعي 
كنيم و س�ازوكارهاي معرفتي ارزش جان را در لايه هاي جامع�ه پديد آوريم. 

حسن فرامرزی
  گفت وگو

به نظر مي رس�د الهي�ات ما تحت 
تأثير الهيات مس�يحي و دوآليته 
بين روح و جسم در اين نوع الهيات 
قرار گرفته اس�ت. در مس�يحيت 
بين ب�دن و روح نوع�ي دوآليته يا 
دوگانگي برقرار است، به اين معنا 
كه انگار اين دو ضد هم هس�تند، 
در حالي كه وقتي عميقاً به معارف 
اس�لام توج�ه نش�ان مي دهي�م، 
مي بينيم ك�ه اي�ن دوآليته وجود 
ندارد. اس�لام همانطور كه روح را 
پذيرفته است، جسم را هم پذيرفته 
است، همچنان كه از سلامت روح 
دفاع مي كن�د، از س�لامت تن نيز 
دفاع مي كن�د و آن را ب�ي ارزش و 
جن�س دوم تلقي نمي كن�د. اصلًا 
اينط�ور نيس�ت ك�ه زيس�ت اين 
دنيايي يك زيست درجه دوم باشد

امروز ما با بحران زيس�ت محيطي 
روب�ه رو هس�تيم، خب چ�ه زماني 
اي�ن بح�ران زيس�ت محيطي حل 
مي ش�ود؟ وقتي ما بتوانيم الهيات 
اجتماع�ي پديد بياوري�م؛ الهياتي 
كه ب�ه مخاطرات زيس�ت محيطي 
واكن�ش نش�ان ده�د؛ الهياتي كه 
خود را بركنار از مس�ائل اجتماعي 
نداند؛ الهياتي كه خود را در مفاهيم 
انتزاع�ي محصور و زندان�ي نكند؛ 
الهياتي كه به مسئله خلق بپردازد 
و درص�دد گش�ودن گ�ره آن�ان و 
كاس�تن از دردهاي زندگي باش�د

م�ا انس�ان ها را ط�وري تربي�ت 
نكرده اي�م ك�ه در براب�ر ج�ان 
انسان ها حس�اس باشند. به تعبير 
ش�ما حتي اگ�ر قوانين�ي در اين 
ب�اره تصويب ش�وند ك�ه تاكنون 
در حوزه هاي مختل�ف به تصويب 
رس�يده اند تا زماني كه ما موضوع 
مهم ب�ودن س�لامتي و حفاظت از 
امنيت تن، روان و ج�ان را به يك 
موضوع اجتماعي و همه گير تبديل 
نكنيم، افراد جامعه خود را وفادار 
به اين ارزش ح�س نخواهند كرد

الهي�ات ما پي�ش از آنك�ه به بدن 
بپردازد ب�ه روح پرداخته اس�ت، 
پي�ش از آنكه به زيس�ت اينجايي 
بپردازد، به زيست آنجايي پرداخته 
است، در حالي كه شما بدون عبور 
س�الم از اينجا به يك چش�م انداز 
روش�ن در آنج�ا نخواهيد رس�يد

انس�ان ذات�اً دش�من هاي درون 
خودش را دش�من نمي داند. توجه 
مي كني�د؟ م�ا بيش�تر متماي�ل 
هس�تيم كه به ديگران ن�گاه كنيم 
تا به خودمان. علت هم اين اس�ت 
كه ما مرزانديش هس�تيم و معمولاً 
حواس مان به دشمن بيروني است، 
بنابراي�ن اتفاقات خانه، كش�ور يا 
شهر خود را دس�ت كم مي گيريم و 
وقتي از جنگ يا تهديد يا دش�من 
سخن به ميان مي آيد، ذهنيتي كه 
در اين باره داريم، مانع مي ش�ود با 
ديد واقع نگر با مسئله روبه رو شويم


